
 تخمین دبیر انجمن خدمات بین المللی سلامت
 از ورودی گردشگران سلامت به ایران؛

ایران میزبان سالانه ۳۰۰ هزار 
گردشگر سلامت

»توریس��م س��امت« یکی از محوره��ای اصلی 
گفت و گوها در دیدار اخیر مدیران ارش��د س��ازمان 
تأمین اجتماعی با وزیر بهداشت عراق بود. اظهارات 
مدیرعامل و رئی��س هیأت مدیره س��ازمان تأمین 
اجتماعی در دیداری که هفته جاری صورت گرفت 
آش��کارا بیانگر تمایل ایران برای جذب گردش��گر 
س��امت از این کش��ور همس��ایه بود. این درحالی 
است که درحال حاضر ایران سهم بسیار ناچیزی از 
توریسم سامت در دنیا دارد و استفاده از ظرفیت های 
سازمان تأمین اجتماعی می تواند تحولات مثبتی 
 را در ای��ن زمینه رقم بزن��د. به گ��زارش تأمین۲۴ 
)ir.tamin۲۴( در م��ورد س��هم دقی��ق ای��ران از 
گردش مالی ۱۰۰ میلی��ارد دلاری جهان، اختاف 
نظر ها زیاد اس��ت چیزی بین ۱۰ ت��ا ۵۰۰ میلیون 
دلار تاکنون ذکر ش��ده اس��ت. هرکدام از این اعداد 
را قبول کنیم بازهم س��هم ایران کمتر از نیم درصد 
می ش��ود که با توجه به ظرفیت های کشور چندان 
راضی کننده نیس��ت. به گزارش تأمین ۲۴، ایران در 
طول تاریخ همیش��ه یکی از سرزمین هایی بوده که 
مس��افران زیادی را برای درمان و بهبود سامتی به 
خود جذب کرده اما اولین بار در سال ۱۳۸۲ بود که 
چیزی به نام »گردشگری س��امت« به طور مدون 
در برنامه مس��ئولان قرار گرفت. تعریف گردشگری 
س��امت چیس��ت؟ جذب توریسم س��امت چه 
اهمیتی می تواند داش��ته باش��د؟ براساس تعریف 
سازمان جهانی گردشگری، »گردشگری سامت« 
نوعی از گردشگری است که به منظور حفظ، بهبود 
و یا حصول مجدد س��امت جسمی و ذهنی فرد به 
مدتی بیشتر از ۲۴ ساعت و کمتر از یک سال صورت 
می گیرد.   گردشگری سامت به طورکلی به سه نوع 
تقسیم می شود. گردشگری تندرستی که براساس 
تعریف آن بیمار بدون اظهارنظر پزشک برای استفاده 
از دهکده های سامت و چش��مه های آب معدنی و 
آب گرم برود. اگر مس��افرت گردشگر برای استفاده 
از منابع درمانی طبیعی با دس��تور پزش��ک باش��د 
گردش��گری درمانی نام می گیرد. کشور ما به دلیل 
داشتن منابع طبیعی غنی در این دو زمینه پتانسیل 
بالایی دارد اما نوع سوم گردشگری پزشکی نام دارد 
که بیمار به منظور گذراندن دوران درمان و عمل های 

جراحی تحت نظر پزشکان سفر می کند. 
ضعف برنامه ریزی وجود دارد

میزان دقیق درآمد گردش��گری سامت کشور 
چقدر است؟ دبیر انجمن خدمات بین المللی سامت 
کشور در پاسخ به این سوال به تأمین ۲۴ گفت: »در 
این مورد خیلی آمار دقیقی وجود ندارد اما مثا عدد 
۱۰ میلیون دلار که گاهی در رسانه ها مطرح می شود 
قطعا اشتباه است. ایران در سال بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار 
نفر گردشگر سامت دارد که طبق آن می توان رقمی 
بین ۲۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار را تخمین زد. این تنها 
درآمد مستقیم از ارایه خدمات درمانی به گردشگران 
است«. سیدحسن طباطبایی نژاد در مورد این که آیا 
روند جذب گردشگر سامت در کشور مثبت بوده یا 
خیر توضیح داد: »در سال های اخیر پیشرفت هایی 
در زمینه داشتیم و البته مسائلی مثل تفاوت نرخ ارز 
هم تاثیرگذار بوده اما باید پذیرفت این سرعت عمل 
متناسب با فضای رقابتی موجود در دنیا نیست. لزوما 
اینطور نیست که بگوئیم کشورهای همسایه برای 
خدمات درمانی به کش��ور ما سفر می کنند و اگر در 
این زمینه برنامه ریزی نداشته باشیم در رقابت با سایر 

کشور ها موفق نخواهیم بود.«

 جزییات انتخابات شورایاری ها 
هفته آینده مشخص می شود

شهروند| اعضای شورای شهر تهران می گویند 
چهارمین دوره انتخابات شورایاری ها اسفند امسال 
برگزار می شود این درحالی اس��ت که انتخابات در 
این دوره با ادوار گذش��ته تفاوت هایی داشته است. 
پیش بین��ی حداقل مدرک تحصیل��ی معادل فوق 
دیپلم برای افرادی که برای نخس��تین بار است که 
در این انتخابات شرکت می کنند مهم ترین تغییری 
است که شورای شهر تهران در آیین نامه انتخابات این 
نهادهای مردمی داده است. قرار است جزییات و نحوه 
برگزاری این انتخابات در هفته های آینده نهایی شود. 
پس از سه دوره از فعالیت شورایاری ها در ایران قرار 
است امسال انتخابات چهارمین دوره آنها هم برگزار 
شود. شورای شهر تهران پیشتر اعام کرده بود که در 
شرایط کاندیداها در دوره جدید بازنگری خواهد کرد. 
درحالی که گفته می ش��د حداقل مدرک تحصیلی 
برای ش��رکت در انتخابات ش��ورایاری ها لیسانس 
خواهد بود اما درنهایت این پیش��نهاد رای نیاورد و 
مدرک در مقطع فوق دیپلم برای شرکت در انتخابات 
شورایاری ها ماک عمل قرار داده شد. حالا اما جدا 
از این ضوابط، بحث نظارت بر انتخابات شورایاری ها 
هم به موضوعی بحث برانگیز تبدیل شده است. گفته 
می شود برخی نمایندگان در مجلس شورای اسامی  
با رئیس ستاد شورایاری های ش��ورای شهر تهران 
توافق کرده اند که نظارت بر انتخابات ش��ورایاری ها 
باید به مجلس سپرده شود. غامرضا انصاری، عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران گفته 
است که مسئولیت نظارت بر  انتخابات شورایاری ها، 
مجلس نیست. قرار است یکشنبه آینده در جلسه ای 
در اس��تانداری تهران این موض��وع و جزییات دیگر 
مربوط به انتخابات شورایاری ها بررسی و درباره آن 

تصمیم گیری شود.

به رغم مخالفت سازمان محیط زیست و آب منطقه ای با معدن سازی در منطقه حفاظت شده رخ داد

لودرها در کمین »بحر آسمان«  

کمیته پرستاری با مشاور عالی رئیس جمهوری دیدار کردند
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ش�هروند| س��ایه لودرها از س��ر »بحر آس��مان« 
کرمان کنار نمی رود. چند س��الی می ش��ود، منطقه 
حفاظت شده ای که زیستگاه خرس سیاه آسیایی است، 
زیر سایه ترس از فعالیت های اقتصادی رفته. لودرها و 
ماشین آلات معدنی سه س��الی می شود در انتظارند تا 
به جان منطقه بیفتند و دست نخوردگی آن را خراش 

دهند. 
ماجرا از روزی شروع شد که دولت دهمی ها تصمیم 
گرفتند اص��ل ۴۴ قانون اساس��ی را اجرایی کنند و به 
پشتوانه آن معادن سنگ آهن هم واگذار شد و یکی از 
معادن در منطقه حفاظت شده بحر آسمان بود. از آن روز 
به بعد، کشمکش محافظت و اجازه بهره برداری گرفتن، 
در منطقه آغاز ش��د و جنگ لودرها و جیرفتی ها را به 
نمایش گذاشت.  مردم محلی تاکنون همچون سدی 
عمل کرده اند که جلوی فعالیت لودرها و ماشین آلات 
معدنی در منطقه را گرفته. آنها از زیستگاه خرس سیاه 
آس��یایی و درختان ممنوع القطع ارس و منطقه ای که 
تامین کننده منابع آبی شان است، دفاع کرده اند و اجازه 
نداده اند حسرت روزهای گذشته بر دلشان بماند. این 
دفاع باعث نشده لودرها منطقه را ترک کنند، آنها مدت 
طولانی اس��ت که در منطقه حضور دارند و سایه شان 
را بر س��ر منطقه انداخته اند تا به گفته مردم محلی در 
نخس��تین فرصتی که قانون دور زده شود و محافظت 
شده بودن منطقه بحر آسمان به فراموشی سپرده شود، 
به منطقه حمله کنند.  حضور طولان��ی مدت لودرها 
در منطقه در حالیس��ت که در سه سال گذشته، یعنی 
کمی بعد از حضور معدن کاوان در منطقه، تاش های 
مردمی برای دور نگه داش��تن بحر آس��مان از آسیب 
لودرها شروع شد. چندی پیش مردم منطقه و فعالان 
محیط زیست کشور، دردنامه ای نوشتند و در آن با اشاره 
سابقه تاش هایی که برای بهره برداری از بحر آسمان 
صورت گرفته مسئولان اجرایی کش��ور را خطاب قرار 
داده و گفتند، »از س��ال 9۰ رفت و آمدهای بسیاری در 
منطقه انجام شده،  سال 9۰، عده ای وارد منطقه شدند 
و اعام کردند که برای راه سازی آمده اند؛ مردم محلی 
جلوی فعالیت آنها را گرفتند. پس از مدتی عده ای دیگر 
به بهانه  بهره برداری از گیاهان دارویی آمدند که جلوی 
فعالیت آنها هم گرفته ش��د. در سال 9۱ گروهی دیگر، 
برای اکتش��افات معدن، آمدند. ب��ا پی گیری ها معلوم 
ش��د که از آقای فاح، مدیرکل حوزه  ریاست سازمان 
محیط زیس��ت در زمان ریاس��ت محمدی زاده، مجوز 
اکتشافات گرفته اند. س��اکنان محلی باز هم توانستند 
دس��تور توقف موقت فعالیت معدن را بگیرند. در این 
مدت، دیدارهای متعددی با مس��ئولان برگزار ش��د، 
ازجمله، با محمدعلی کیخا معاون محیط زیست طبیعی 
سازمان محیط زیست، که او جهت توقف کامل عملیات 
معدن کاوی به استانداری کرمان نامه زد. اما آن گروه و 
گروه هایی دیگر امسال هم آمدند که حضورشان منجر 
به تنش محلی شد. این در حالیست که رئیس سازمان 
محیط زیس��ت برای اس��حاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهوری نامه زدند، که به دلیل زیست محیطی 
نباید در منطقه کار اکتش��افی انجام گیرد. با این حال 
این گروه ها هنوز در منطقه مانده اند. روشن نیست که 
این متجاوزان پشت ش��ان به کجا گرم است. تخریب 

منطقه ای ب��ا ۵رودخانه  دایمی و سرچش��مه های آب 
در اس��تانی که دچار بحرانی ترین وضع آب در کشور - 
آن هم در این وانفسای خشکس��الی - است برای همه  

اهالی و دوستداران محیط زیست تعجب آور است.« 
نامه نگاری های پی در پی برای نجات بحر آسمان 
حض��ور لودرها و ماش��ین آلات معدن��ی در منطقه 
درحالی ص��ورت می گیرد ک��ه در ماه های گذش��ته، 
نامه نگاری های بسیاری انجام ش��ده تا جلوی فعالیت 
معدنی که قرار است در منطقه انجام شود، گرفته شده 
و آرامش به منطقه حفاظت ش��ده بحر آسمان کرمان 
بازگردد. س��ازمان حفاظت محیط زیست در این مدت 
بارها و بارها مخالفت خود با انج��ام فعالیت معدنی در 
منطقه را اعام کرده. هفتم دی ماه سال 9۲، احمدعلی 
کیخا معاون محیط زیس��ت طبیعي و تنوع زیس��تي 
سازمان حفاظت محیط زیست، در نامه ای به مدیرکل 
حفاظت محیط زیس��ت کرمان، دستور توقف عملیات 
معدن واقع در منطقه بحر آسمان را صادر کرد. کیخا در 
این نامه به دامنگیر نوشت:»پیرو بازدید کارشناسی در 
تاریخ ۲۱ اردیبهشت ماه دفتر زیستگاه ها و امور مناطق 
از منطقه حفاظت شده بحر آسمان و همچنین اقدامات 
قبلی این معاونت درخصوص عدم بهره برداری شرکت 
مرمر تراورتن آسیا و نظر به اقدامات خارج از عرف اداری 
توسط مدیریت وقت حوزه ریاست و به استناد اعتراضات 
مردمی و گزارشات واصله از منطقه خواهشمند است به 
منظور جلوگیری از هرگونه تنش اجتماعی از فعالیت 
معدن فوق در منطقه حفاظت شده بحر آسمان تا اتخاذ 
تصمیم مناسب ممانعت به عمل آید.«  کیخا همچنین 
در نامه ای به رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست، با 
اشاره به آسیب پذیری گونه های خاص زیستی ازجمله 
خرس س��یاه آس��یایی، اعام ک��رد که »درخواس��ت 
موردنظر به لحاظ فنی مورد تأیید این معاونت نیست. 
همچنین محدوده مورد نظر جهت بهره برداری معدنی 
در حوزه تأثیرگذار منابع تأمین آب شرب شهر جیرفت 
قرار دارد که به استناد مکاتبه متولیان امر اثرات سوء بر 

این منابع محتمل خواهد بود.«
 دلایل مخالفت با انج��ام هرگونه فعالیت معدنی در 
منطقه در نامه ای به اس��حاق جهانگی��ری معاون اول 

رئیس جمهوری هم اعام شد. خردادماه بود که معصومه 
ابتکار رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، با اشاره به 
این که منطقه بحر آس��مان تنها منطقه حفاظت شده 
در جنوب استان کرمان، در برگیرنده اکوسیستم های 
حس��اس و منحصربه فرد با کارکرده��ای اکولوژیکی 
خاص خصوصا حفاظت از منابع آبی تامین کننده آب 
شهر جیرفت است، در نامه ای به جهانگیری نوشت:»این 
منطقه به لحاظ تنوع زیس��تی دربرگیرنده فون و فلور 
غنی حدفاصل اکوسیس��تم های ایرانی تورانی و خلیج 
عمان��ی و دارای تنوع زیس��تی متنوع زیس��تگاه های 
بینابینی ی��ا اکوتون اس��ت که حفاظ��ت از این منابع 
ارزشمند خدادادی وظیفه ملی و همگانی تلقی می شود. 
اثرات بهره ب��رداری از معادن در ای��ن مناطق موجبات 
گسیختگی زیس��تگاهی، آلودگی و تخریب منابع آبی 
و تعارضات اجتماعی را در منطقه س��بب خواهد شد. 
باتوجه به موارد مطروحه این سازمان براساس وظایف 
حاکمیتی مبنی ب��ر حفاظت از منابع پایه زیس��تی و 
حفاظت از تنوع زیس��تی با فعالیت معادن در محدوده 

منطقه حفاظت شده بحر آسمان مخالف است.« 
 برداشت لایه های رویی معدن

 آب منطقه را آلوده می کند
مخالفت ها با فعالیت معدنی در منطقه حفاظت شده 
بحر آسمان، به محیط زیستی ها محدود نشد. مسئولان 
آب و فاض��اب کرمان هم در ص��ف مخالفان فعالیت 
معدنی در منطقه حفاظت ش��ده ایس��تاده اند. در این 
بخش هم نامه های بسیاری برای مسئولان در رده های 
مختلف نوش��ته ش��د تا از ضرره��ای جبران ناپذیری 
حکایت کند که در صورت آغاز فعالیت های معدنی بر 

منابع آب منطقه وارد خواهد شد. 
چند روز پی��ش، حمید علیدادی س��لیمانی مدیر 
امور منابع آب جیرفت در نامه ای به ریاست دادسرای 
عمومی و انقاب شهرستان جیرفت نوشت: »با توجه 
به ش��کواییه های مک��رر اهالی منطقه بحر آس��مان 
درخصوص معدن کاری در منطقه مذک��ور و بازدید 
گروه حفاظت کیفی آب منطقه ای در اعام نظر صریح 
دانشگاه علوم پزشکی مبنی بر برداشت لایه های رویی 
معدن و همچنین ایج��اد برخی واکنش ه��ا و تولید 

آلاینده های مختلف ازجمله فلزات س��نگین و ورود 
آنه��ا به چرخه آب را اعام داش��ته ک��ه موجب ایجاد 
بیماری های مختل��ف برای مصرف کنن��دگان از آب 
خواهد ش��د. از دیگر مشکات زیست محیطی زهاب 
اس��یدی )AMD( اس��ت که در اثر اکس��ایش مواد 
معدنی سولفیدی استخراج ش��ده، ایجاد می شود. در 
مجموع با توجه به این که رش��ته کوه مذکور، حوضه 
آبریز س��د جیرف��ت و تامین کننده آب ش��رب اهالی 
ساکن در حاشیه رودخانه هلیل، شاخه های فرعی آن 
و آب شرب ش��هر جیرفت است. آب منطقه ای کرمان 
صراحتا مخالفت خود را با ه��ر نوع فعالیت معدنی در 
محدوده و حوضه آبریز سدهای مخزنی استان کرمان 
و به خصوص س��د جیرفت )مانند م��ورد فوق الذکر( 
اعام می کند. خواهش��مند اس��ت دس��تور فرمایید 
ناحیه انتظامی جیرفت از هر گونه عملیات معدنی در 
بالادست حوضه آبریز سد جیرفت جلوگیری به عمل 

آورند.« 
پاسخ دادستان عمومی و انقاب شهرستان جیرفت، 
موافقت با این درخواس��ت در صورت عدم ارایه مجوز 

قانونی از مراجع ذیربط بود. 
لودرها در انتظار ورود به بحر آسمان

مخالفت ها و ایس��تادن در کنار مردم ب��رای دفاع از 
بحر آس��مان در حالیس��ت که یاسر س��مندری فعال 
محیط زیستی در منطقه بحر آس��مان به »شهروند« 
می گوید: »از  س��ال 9۰، وقتی که مردم منطقه متوجه 
ش��دند که قرار است در بحر آس��مان فعالیت معدنی 
انجام ش��ود، جلوی فعالیت لودرها و ماش��ین آلات را 
گرفته اند و حتی اج��ازه نداده اند که بیلی بر زمین بحر 
آس��مان بخورد. امیدواریم که مسئولان هم در کنار ما 
قرار بگیرند و اجازه ندهند که منطقه حفاظت ش��ده 
بحرآسمان از دس��ت برود.«  او درباره این که مسئولان 
هم مخالف بهره برداری معدنی در این منطقه هستند، 
می گوید: »اگر تمام مسئولان می خواهند جلوی فعالیت 
معدنی این ش��رکت در بحر آس��مان گرفته شود، چرا 
تمام ماش��ین آلات و لودرهایی که قرار اس��ت به جان 
بحر آس��مان بیفتد در منطقه وجود دارد و ش��رکت، 
ماش��ین آلات خود را نمی برد. به نظر ما آنها می دانند 
که بالاخره موافقت بهره برداری را می گیرند و به همین 
دلیل است که ماش��ین آلات خود را داخل منطقه نگه 
داش��ته اند.«  او ادامه می دهد: »شرکتی که در منطقه 
قصد مع��دن کاوی دارد، در روزهای پایانی عمر دولت 
دهم، موفق به دریافت مجوز این کار شده که غیرقانونی 
است و نه تنها زندگی گونه های بس��یاری را که در این 
منطقه س��اکن هس��تند، به خطر می اندازد، بلکه در 
زندگی مردم استان نیز تأثیر ناخوشایندی دارد. با وجود 
اثرات منفی که فعالیت معدنی بر حیات در این منطقه 
دارد، لودرها همچنان در انتظارند تا در زمانی که امکان 
دور زدن قانون را پیدا کنند، وارد منطقه شده و کار خود 
را ش��روع کنند.«   س��مندری در باره این که لودرها در 
کجا مستقر هستند آیا در محلی که قرار است فعالیت 
معدنی آن جا انجام شوند، قرار دارند، می گوید: »لودرها 
در منطقه ساردو مستقر هستند تا هر وقت که فرصت 
شد وارد منطقه شوند، مردم محلی تاکنون اجازه ورود 

لودرها به بحر آسمان را نداده اند.« 

شهروند| جامعه پرستاری همچنان ملتهب است. 
این را اعتراض های پی درپی پرستاران نسبت به قوانین 
حمایتی که روی زمین مانده نش��ان می دهد. حالا هم 
با بلندتر ش��دن صدای اعتراض ش��ان، کار به مقاماتی 
بالاتر از وزیر بهداش��ت کشیده ش��ده. وزارتخانه ای که 
به گفته دبیرکل خانه پرس��تار، به جامعه پرس��تاری 
بی توجهی کرده اس��ت. حالا پس از مدت ها چانه زنی 
برای دیدار با رئیس جمهوری و نامه نگاری های فراوان، 
کمیته پرستاری س��رانجام موفق ش��د با مشاور عالی 
رئیس جمهوری دیدار کند. محمد شریفی مقدم با اشاره 
به جزییات این دیدار به مهر می گوید: »اعضای کمیته 
پیگیری مطالبات پرس��تاری، در جلس��ه ای که برای 
اولین بار با نجفی مشاور عالی رئیس جمهوری داشتیم، 
خواسته ها و مطالبات پرستاران و دلایل بی توجهی به 
حرفه پرستاری را که ناش��ی از ساختار ناکارآمد وزارت 
بهداش��ت اس��ت   بازگو کردیم.« او با تأکی��د بر اینکه، 
مشکل جامعه پرس��تاری در دولت جدید این است که 
نمی تواند به حلقه اول دولت برسد و حرف هایش را بزند، 
ادامه می دهد: »ما این را مطرح کردیم که سیاست های 
پزشک س��الارانه ای که همواره در دولت های مختلف 

بر وزارت بهداش��ت حاکم بوده، باعث شده تا خروجی 
وزارتخانه تنه��ا به نفع گروهی خاص باش��د و س��ایر 
گروه های درمانی که بیش از 9۰ درصد افراد تاثیرگذار 
در نظام سامت را تشکیل می دهند، هیچ عایدی از این 
تصمیمات نداشته باشند.« دبیرکل خانه پرستار با اعام 
این که طرح تحول سامت نیز توسط همین گروه کم 
در وزارت بهداش��ت تهیه شده می گوید: »متاسفانه در 
این طرح نخواسته اند از مشارکت گروه 9۰ درصدی تیم 
سامت اس��تفاده کنند که در رأس آنها، پرستاران قرار 

دارند.«
به گفته دبی��رکل خانه پرس��تار، ۸۰ درصد خدمات 
سامت توسط همین گروه 9۰ درصدی ارایه می شود، 
بر این اساس طرح تحول سامت می توانست با مشارکت 
بقیه گروه های پزشکی و پرستاری، که بیشترین نقش 
را در نظام س��امت دارند، بهتر اجرا شود.او به جزییات 
روند اعتراض ها و انتقادات جامعه پرس��تاری هم اشاره 

می کند. »در ابت��دا با نامه نگاری ب��ه رئیس جمهوري، 
کمیس��یون اصل نود و...، گایه های خودمان را مطرح 
کردیم اما به علت بی توجهی وزارت بهداشت، منجر به 
تجمع پرستاران در مقاطع مختلف شد. جامعه پرستاری 
به دنبال س��هم خواهی و زیاده خواهی از دولت و نظام 
سامت نیست. : بحث ما، کاهش اختاف پرداختی در 

نظام سامت است.«
 او می گوید: »مش��اور عالی رئیس جمهوري، پس از 
شنیدن گایه های ما، وعده دادند که همه این مسائل 
را ب��ه رئیس جمهوری منتقل کنند.«  ش��ریفی مقدم 
که سخنگوی کمیته پیگیری مطالبات پرستاران هم 
اس��ت، می گوید که با وجود تمام  اعتراض های جامعه 
پرستاری، تاکنون مشکات و مسائل پرستاران به گوش 
رئیس جمهوری نرسیده. او در ادامه از برخی تبعیض ها 
در سیس��تم وزارت بهداش��ت انتقاد می کند. »شرایط 
احراز پس��ت های مدیریتی در ساختار وزارت بهداشت 

به نحوی است که در س��طح اول مدیریت بیمارستان 
و معاونان، رئیس دانش��گاه و معاونان که فرد باید عضو 
هیأت علمی پزش��کی باشد و در این س��اختار مدیران 
وزارت بهداشت همه از یک قشر و طبقه خاص هستند 
و حتی پزش��کان عمومی در این رده جایگاهی ندارند، 
زیرا تنها باید اعضاي هیأت علمی پزش��کی در جایگاه 

مدیریت قرار گیرند.« 
به گفت��ه او، هم��واره در تصمی��م گیری ه��ا و در 
برنامه ریزی ها و سیاس��ت گذاری ها ی��ک گروه خاص 
اعمال نظر می کنند و خروجی و نتایج این تصمیمات 
تنها به گروه خاص خودشان است و معمولا سایر گروه ها 
ازجمله پرستاران را در نظر نگرفته اند. سخنگوی کمیته 
پیگیری مطالبات پرس��تاران همچنین به خبرگزاری 
آنا می گوید: »جامعه پرستاری همچنان ملتهب است 
چون کسی تاکنون به این حرفه توجه نکرده است،  ما 
مشکلی که داشتیم تاکنون مسائل پرستاری به اطاع 
رئیس جمهوری نرس��یده و امیدواریم با توجه به قول 
نجفی، مش��اور عالی رئیس جمهوری درباره مسائل و 
مشکات پرستاری التهابات موجود در جامعه پرستاری 

فروکش کند.«

گزارش

خبر

  ابتكار:  بهره برداری از معادن در »بحر آسمان« موجب گسیختگی زیستگاهی، آلودگی و تخریب منابع آبی و تعارضات اجتماعی در منطقه مي شود
  برداشت لایه های رویی معدن و تولید آلاینده ها و ورود آنها به چرخه آب موجب بیماری های مختلف برای مصرف کنندگان آب خواهد شد

خبر روز

کشف 35 درصد هرویین جهان در ایران

سالانه 5۰۰ تن مواد مخدر در ایران 
مصرف می شود

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: 
سالانه ۵۰۰ تن انواع مخدرهای سنتی و صنعتی در 
کش��ور مصرف می ش��ود. »علیرضا جزینی« دیروز 
در نشست ش��ورای مبارزه با موادمخدر استان ایام 
اظهار کرد: ۲۴۳ میلیون نفر در سراسر جهان معتاد 
به مصرف موادمخدر هستند که از این تعداد سالانه 
۲۰۰ هزار نفر بر اثر سوء مصرف جان خود را از دست 
می دهند.او اف��زود: 6۰ درصد معتادان حش��یش و 
ماری جوانا مص��رف می کنند و 6۰ میلی��ون نفر نیز 
در جه��ان مصرف کننده هرویین هس��تند.جزینی 
ادامه داد: سازمان ملل متحد برنامه های متعددی را 
برای پیشگیری و مبارزه با این بای خانمانسوز اجرا 
کرده که جمهوری اس��امی ایران همکاری نزدیک 
و تنگاتنگی در اجرای این اهداف دارد.او یادآور ش��د: 
ایران اس��امی تاکنون ۳ هزار و 7۰۰ شهید و بیش از 
۱۲ هزار جانباز در راه مبارزه با مواد مخدر تقدیم کرده 
اس��ت.  او تأکید کرد: ۸۵ درصد تری��اک و ۳۵ درصد 
هرویین جهان در ایران کش��ف می ش��ود.قائم مقام 
دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر اضافه کرد: براساس 
تحقیقات صورت گرفته خس��ارت ناش��ی از تولید 
و مصرف موادمخ��در در ایران ب��ه ۱۰۰ هزار میلیارد 
ری��ال می رس��د ک��ه ۴7 درص��د این خس��ارت به 
مصرف کنندگان، ۲۴ درصد ب��ه دولت و ۲9 درصد به 
جامعه می رس��د.جزینی گفت: همچنین 6۵ درصد 
همس��رآزاری ها، ۵۵ درص��د طاق ه��ا، ۲۵ درصد 
کودک آزاری و ۲۰ درصد جرایم مالی ناشی از مصرف 
مواد مخدر است.او با ابراز نگرانی از کاهش سن مصرف 
مواد مخدر در کشور به ۱۵ سال اظهار کرد: یک درصد 
دانش آموزان کشور مصرف کننده موادمخدر هستند 
که 6۰ درصد این تعداد شیش��ه مص��رف می کنند.

قائم مقام دبیرکل س��تاد مبارزه با موادمخدر افزود: 
۲،6 درصد دانشجویان وزارت علوم و ۱،6 دانشجویان 
دانش��گاه های علوم پزشکی کش��ور مصرف کننده 
موادمخدر هستند.جزینی یادآور شد: تعداد افرادی 
که س��ال ۸۸ ماده مخ��در صنعتی شیش��ه مصرف  
می کردند تنها ۳ درصد معتادان را شامل می شد که 
هم اکنون این آمار به تع��داد نگران کننده ۲6 درصد 
رسیده است.  او تعداد معتادان شناسایی شده کشور 
را یک میلیون و ۳۲۵ هزار نفر اعام و تأکید کرد: تغییر 
نگرش در مص��رف موادمخدر از س��نتی به صنعتی 
بسیار نگران کننده و فاجعه آمیز اس��ت.او ادامه داد: 
مواد اولیه این مخدرهای صنعتی از خارج از کش��ور 
وارد ش��ده ولی در آش��پزخانه های زیرزمینی برای 
عرضه به مصرف کنندگان تولید می شود.جزینی از 
کشف ۲۰۰ کارگاه تولید ماده مخدر شیشه از ابتدای 
امسال تاکنون خبر داد و تأکید کرد: یک هزار و ۸۰۰ 
کیلوگرم انواع مخدرهای صنعت��ی نیز در این مدت 
کشف شده است.او اضافه کرد: معتادان کشور سالانه 
۵۰۰ تن انواع موادمخدر مصرف می کنند که ضربه 
بسیار بزرگی به سامت و اقتصاد کشور وارد کرده و 
بخش زیادی از جمعیت فعال جامعه را از چرخه کار 
و فعالیت خارج می کند.قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر تأکید کرد:     استفاده از سرنگ مشترک 
از مهم ترین دلایل ش��یوع معتادان به بیماری های 
هپاتیت و ایدز بود که خوشبختانه با اجرای برنامه های 
پیشگیرانه درصد استفاده معتادان از سرنگ مشترک 
از 67 به ۴۵ درصد کاهش یافته است.جزینی بر لزوم 
شناسایی و کنترل معتادان متجاهر و خیابانی تأکید 
کرد و یادآور شد: کنترل ویژه این افراد در جلوگیری 
از ابتای ش��ان به بیماری های هپاتیت و ایذر بسیار 
حایز اهمیت اس��ت.قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر یادآور ش��د:     ۲۰ درص��د افرادی که در 
محیط های صنعتی مشغول بکار هستند به انواع مواد 
مخدر اعتیاد داش��ته که باید مداخات پیشگیرانه و 

درمانی در این مراکز مورد توجه جدی قرار گیرد.
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 دستور قضایی فیلتر لاین، واتس آپ 
و تانگو صادر شد

ایرنا| دستور قضایی برای فیلترینگ سه نرم افزار 
ارتباطی تلفن همراه ش��امل »لاین«، »واتس آپ« 
و »تانگو« صادر ش��د. دس��تور قضایی فیلتر لاین، 
واتس آپ و تانگو، صادر ش��د. ی��ک منبع در کمیته 
تبیین مصادیق مجرمانه عصر چهارشنبه به خبرنگار 
ایرنا گفت: دس��تور قضایی فیلترینگ نرم افزارهای 
ارتباطی تلفن همراه ش��امل لاین، واتس آپ و تانگو 
صادر ش��ده اس��ت. او افزود: این ط��رح ارتباطی به 
فیلترینگ هوش��مند ندارد و نرم افزارهای یادشده 

به طور کامل فیلتر می شوند.
 صدور حکم بازداشت

 ۲ مدیر متخلف صنایع آلاینده
ایلنا| مدی��رکل اداره حفاظت از محیط زیس��ت 
اس��تان تهران گفت:   حکم بازداش��ت ۲مدیر واحد 
متخلف از س��وی نماین��ده دس��تگاه قضایی صادر 
شده و اداره حفاظت محیط زیس��ت در این طرح با 
هیچ تخلفی مماش��ات نخواهد کرد.  محمدهادی 
حی��درزاده، مدیرکل اداره حفاظت محیط زیس��ت 
استان تهران با اش��اره به اجرای طرح پایش صنایع 
آلاینده استان گفت:   این طرح تا ۲۸ اسفندماه ادامه 
خواهد داش��ت. او افزود: این طرح به صورت ش��بانه 
انجام و با صنایع آلاینده و صنایعی که شاخص های 
س��امت را رعایت نکنن��د، برخ��ورد و فعالیت آنها 
متوقف خواهد ش��د. حیدرزاده ادام��ه داد: تاکنون 
۳واحد آلاینده پلمب شده و ۲۰ واحد نیز با اخطار دوم 
روبه رو شده اند و بنا به مشکات مبتا به هر واحد، بازه 

زمانی معینی برای رفع ایراد تعیین شده است.

زيست بوم

زيست بوم
شهر

 اسامی دریافت کنندگان طرح ترافیکآتش سوزی پارک ملی گلستان خاموش شد
 بهمن ماه اعلام می شود

موش های تهران  علامت گذاری شدند

آتش سوزی در جنگل های پارک ملی گلستان که از عصر سه شنبه 
آغاز شده بود، مهار شد. یحیی مرادی، مسئول روابط عمومی پارک ملی 
گلستان در این باره گفت: این آتش سوزی بعدازظهر دیروز در ارتفاعات 
»زاو« در منطقه »بیلی کوه« پارک ملی گلستان رخ داد. او گفت: پس از 
شروع آتش سوزی در این مناطق جنگلی، بافاصله یگان های امدادی 
پارک ملی گلستان و مردم به منطقه اعزام شدند. مسئول روابط عمومی 
پارک ملی گلستان با بیان اینکه  ۵هکتار از عرصه های جنگلی این منطقه 
دچار حریق شد، افزود: این آتش سوزی حوالی ساعت ۱۵ روز گذشته 
شروع و تا 9 شب ادامه داشت. مرادی گفت: این آتش سوزی به صورت 
س��طحی بوده و اکنون به طور کامل مهار شده است و نیروهای امدادی 
مشغول پاکس��ازی محل آتش سوزی هس��تند. به گفته وی، در هفته 
گذشته نیز به علت خش��کی هوا و وزش بادهای گرم و خشک منطقه 
جنگلی »قوشه چشمه و توتلی تمک« نیز دچار حریق شد که بین یک 
تا دو هکتار از عرصه های جنگلی این منطقه در معرض آتش سوزی قرار 
گرفت. پارک ملی گلستان یا جنگل گلستان منطقه حفاظت شده ای در 

شرق استان گلستان و غرب استان خراسان شمالی است.

مهر| معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران گفت: اسامی 
نهایی کس��انی که امتیازهای لازم برای دریافت آرم طرح ترافیک را 
دارند تا بهمن ماه اعام خواهد ش��د.  سیدجعفر تشکری هاشمی با 
بیان این که ثبت نام اولیه برای دریافت آرم طرح ترافیک ۱۲ دی ماه 
به اتمام رس��ید گفت: در این مدت 6۴ هزار نفر در سامانه شهرداری 
ثبت نام کردند که براساس امتیازبندی های پیش بینی شده اسامی 
نهایی در بهمن ماه اعام خواهد شد.  او ادامه داد: پس از اعام اسامی 
شهروندان با مراجعه به دفتر الکترونیکی مدارکی که  ادعاهای آنها 
را اثبات می کند ارایه و پس از بررس��ی صحت اطاعات روند صدور 
آرم ادامه پیدا می کند.معاون ش��هردار تهران ادامه داد: کس��انی که 
امتیازهای لازم را کسب کرده باشند صفحه ای برای آنها بازگشایی 
می ش��ود که آنها روزهایی که قصد ورود به محدوده طرح ترافیک را 
ندارند مشخص کرده تا مبلغ آن به حساب کارت بلیت الکترونیکی 
آنها وارد ش��ود. البته اگر این شهروندان پش��یمان شده و قصد ورود 

دوباره را داشته باشند امکان برگشت این روزها وجود دارد. 

فارس| مدیرعامل ش��رکت س��اماندهی مشاغل ش��هر تهران از 
عامت گذاری موش ه��ای تهران خبر داد. رض��ا قدیمی در توضیح 
بیشتر گفت: »براساس یک فرمول علمی تعداد موش های شهر برآورد 
شده، ابتدا تعدادی موش را زنده گیری کرده و بر روی گوش های آنها 
عامت گذاری کردیم و دوباره آنها را در محیط رها کردیم. هفته بعد 
۱۰ موش دیگر گرفتیم و بار دیگر عامت گذاری کردیم. امکان داشت 
که در آن هفته چند موش عامت زده نیز دوباره یافت شود. 6 ماه کار 
را ادامه دادیم تا رقم موش ها درآید.« او با اشاره به زنده گیری موش ها، 
ادامه داد: »موش ها را نمی توانس��تیم داغ بگذاریم به همین دلیل در 
گوش های  آنها عامت گذاری صورت گرف��ت.« به گفته قدیمی در 
۱۲۳ ناحیه در م��دت 6 ماه این کار و س��پس در فرمول خاص خود 
اعداد و ارقام قرار داده شد. مدیرعامل شرکت ساماندهی مشاغل شهر 
تهران با تأکید بر این که یک موسسه علمی تحقیقاتی در این خصوص 
مطالعات لازم را انجام داده، تأکید کرد:  »حتی لاشه موش هایی که به 
دست می آوردیم اگر عامت گذاری شده بودند هم جزو آمار محسوب 

می شدند.« 


